
STAATSCOMMISSIE VAN ADVIES INZAKE HET KIESSTELSEL 

EN WETTELIJKE REGELING DER POLITIEKE PARTIJEN 

Nota van de voorzitter van suboomrissie I 
(wijziging kiesstelsel) voor de plenaire vergadering, 

Zoals reeds eerder aan het plenum werd medege
deeld, heeft subcommissie I zich aanvankelijk in 
hoofdzaak bezig gehouden met de vraag, oo welke wij
ze de lokale band tussen kiezers en gekozenen door 
wijziging van ons kiesstelsel versterkt zou kunnen 
worden» Daarbij is gebleken, dat een stelsel, dat 
tot zulk een versterking zou leiden, zowel theore
tisch als praktisch te verwezenlijken zou zijn. In 
ondergetekende7s nota van 18 maart 1955- is een zoda
nig systeem uiteengezet, waarbij werd uitgegaan van 
het Deense kiesstelsel. Tijdens de achtste plenaire 
vergadering is evenwel gebleken, dat dit denkbeeld 
niet de steun van de meerderheid der Staatscommissie 
kon verwerven. Bovendien bleek, dat versterking van 
de lokale band door de meerderheid zelfs niet ge
wenst werd geacht. 

De subcommissie heeft zich daarop beraden over 
de vraag, welke punten zij thans nog had te behande
len. Nadat de gehele materie van het kiesstelsel in 
de ruimste zin opnieuw aan de orde was gesteld, zijn 
voorstellen van verschillende aard ter discussie ge
bracht. De behandeling daarvan is thans tot een voor
lopig einde gekomen. De subcommissie achtte het wen
selijk, alvorens haar gedeelte van het eindrapport op 
te stellen, de meeste van de besproken punten aan het 
plenum voor te leggen. Aan de desbetreffende beslui
ten geeft ondergetekende bij deze gevolg. Hij heeft 
derhalve de eer de volgende onderwerpen onder Uw 
aandacht te brengen. 

i.- Het stelsel van de facultatieve meervoudige 
voorkeur voor alle gemeenten, subsidiair voor de 
kleine gemeenten. 

Als een van de meest reële bezwaren, welke 
tegen ons huidige kiesstelsel worden aangevoerd, be
schouwden verschillende leden der subcommissie de 
geringe invloed, die de kiezer op de samenstelling 
der vertegenwoordigende colleges kan uitoefenen. In 
zijn rapport van 1.5 december 194-9 heeft het Centraal 
Stembureau als belangrijkste wijzigingen in de kies
wet voorgesteld, voor de verkiezingen van de Tweede 
Kamer, de Provinciale Staten en voor de grote gemeen
teraden een stelsel van facultatieve meervoudige 
voorkeur in te voeren, terwijl voor de kleinere ge
meenteraden (met 7 of LI leden) een systeem werd 
ontworpen, dat een variant van een personenstelsel 
inhield. Deze voorstellen zijn door de Regering in 
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:;aar ontwerp, dat tot de nieuwe Kieswet heeft geleid, 
niet overgenomen, en dit beleid heeft in de beide Ka
mers der Staten-Generaal algemene instemming gevonden. 
Het zou naar de mening der subcommissie dan ook wei
nig zin hebben thans opnieuw een poging in die rich
ting te doen. 

Intussen kwam het een aantal leden wenselijk 
voor, dat de Staatscommissie aan de Regering zal ad
viseren, de voorkeurstemmen althans bij de gemeente
raadsverkiezingen beter tot hun recht te doen komen, 
door voor die verkiezingen het stelsel van de facul
tatieve meervoudige voorkeur in te voeren. Men zou 
desgewenst een proef kunnen nemen met de kleine 
gemeenten en naderhand, zo het experiment slaagt, het 
"nummeringssysteem" tot de grote gemeenten kunnen uit
breiden. 

Het vóór en togen hiervan werd in de subcommissie 
uitvoerig besproken. De voorstanders wezen er op, dat 
juist bij do gemeenteraadsverkiezingen een belangrijk 
aantal voorkeursstemmen wordt uitgebracht. Eet is 
billijk, dat aan de wens van degenen, die op een be
paalde persoon stemmen, meer reliëf wordt gegeven 
dan thans het geval is, te meer, daar de persoon van 
de kandidaat bij de gemeenteraadsverkiezingen vaak 
een grotere rol speelt dan de richting, die hij ver
tegenwoordigt. De bezwaren tegen de moeilijkheid van 
het depouillement, welke gewoonlijk tegen het numme-
ringssysteem worden aangevoerd, moeten naar de mening 
van deze leden niet te zwaar worden opgevat. De prak
tijk in andere landen heeft bewezen, dat de uitslag 
binnen redelijke tijd kan worden vastgesteld; maar 
bovendien zal de invoering ¥ermoedelijk alleen bij 
de kleine gemeenten praktisch effect sorteren, zodat 
men slechts bij uitzondering tot het nadere depouille
ment zal behoeven over te gaan. Daartegenover staan 
de niet te onderschatten psychologische voordelen. 

De tegenstanders van het nummeringsstelsel brach
ten in herinnering, dat bij de enquête, welke op 
initiatief van de Staatscommissie is gehouden, weinig 
ontevredenheid over ons bestaande kiesstelsel naar 
voren is gekomen. De behoefte aan een ander systeem 
lijkt dan ook niet groot te zijn, Onjuist achtten 
deze leden het ook, om een principieel verschillend 
systeem voor de verkiezingen van de kleine gemeente
raden enerzijds en de overige verkiezingen anderzijds 
in te voeren. Aan het psychologisch effect hechtten 
deze leden weinig waarde: in de praktijk zal blijken, 
dat alles vrijwel bij het oude blijft, en de kiezers 
zullen zich bedrogen voelen. 

In de laatste vergadering van de subcommissie 
spraken 3 van de 4 aanwezige leden zich uit vóór het 
stelsel van facultatieve meervoudige voorkeur voor de 
verkiezingen van alle gemeenteraden, subsidiair voor 
die van kleine gemeenteraden (d.w.z. met 7 ©n 11 le~ 
ö.ea) . 
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2_. De verdeling van het land in een aantal kiesdis
tricten. 

De suggestie van een der leden om het land in 3 • 
of 4- zelfstandige kiesdistricten te verdelen, ten 
einde te voorkomen^ dat kleine partijen uit het gehe
le land stemmen bijeen kunnen garen en zo een of enke
le zetels in de Tweede Kamer verwerven, kreeg van de 
andere leden der subcommissie geen steun. 
Daarnaast werd de gedachte geopperd van 13 afzonder
lijke kiesdistricten. Dit systeem zou, naar men meen
de, een stimulans voor de partijen vormen om tot een 
zekere vorm van samenwerking te komen, hetgeen aan de 
doorzichtigheid van de politieke verhoudingen ten goe
de zou komen. Eet is gezonder - zo merkte men op -, 
dat men hst reeds vóór de verkiezingen en niet pas 
daarna, bij de kabinetsformatie, eens tracht te wor
den. 

Dit denkbeeld werd slechts door één lid verde
digd. De andere 3 aanwezige leden waren van oordeel, 
dat het euvel van de kleine partijen zich in de loop 
der jaren vanzelf heeft genezen (waarbij uiteraard 
ook de waarborgsom effect heeft gehad). Men zou bo
vendien bij een verdeling in een aantal districten 
billijkheidshalve genoopt zijn, een correctie OD het 
stelsel-dTHondt toe te passen. Dit stelsel heeft im
mers de tendens, de grote partijen te bevoordelen, 
welk verschijnsel zich evenzo veel malen zou voor
doen als er zelfstandige kiesdistricten zijn. Brengt 
men echter deze correctie aan, dan gaat het beoogde 
effect (het tegengaan van kleine partijen) weer gro
tendeels verloren. Het voordeel van meerdere samen
werking tussen nartij en achtte de meerderheid niet 
zo groot, dat men caaraan het allerwege geprezen 
stelsel van Mr.van Gelein Vitringa zou willen opoffe
ren. 

3.. De mogelijkheid van het verbinden van lijsten 
binnen een kieskring, bij de verkiezingen voor de 
gemeenteraden. 

De leden, die wederinvoering van deze mogelijk
heid bepleitten, voerden daarvoor als grond aan, dat 
partijen, die bij de gemeenteraadsverkiezingen willen 
samenwerken, thans genoopt zijn om met één lijst uit 
te komen, terwijl deze groepen in het andere systeem 
ieder een eigen lijst zouden kunnen hebben, zonder 
dat dit tot stemmenverlies leidt. Men zou hiermede de 
moeilijkheden, welke zich bij het opstellen van een 
gemeenschappelijke kandidatenlijst voordoen, wegne
men. 

Hiertegenover werd door de andere leden herin
nerd aan het misbruik, dat vóór 1923 van deze mogelijk
heid tot verbinding van lijsten is gemaakt. Dit mis
bruik - allerlei ma la fide partijtjes verbonden hun 
lijsten, en wisten op die manier een of meer zetels te 
verwerven - heeft er juist toe geleid, de mogelijkheid 
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uit de wet te laten vervallen (wet van 23 juni 1923). 
Ook werd de vrees uitgesproken, dat de grote partijen 
hun lijsten zullen gaan verbinden, om op die wijze 
restzetels te behalen, uiteraard ten koste van de 
andere groenen. 

Deze vrees werd door de voorstanders niet ge
deeld. De grote partijen staan immers op zo verschil
lende basis, dat zii niet tot een zo nauwe samenwer
king zullen overgaan. Voor de kleine partijen zagen 
deze leden de mogelijkheid van verbinding als een 
correctie op de bevoordeling van de grote partijen, 
welke aan ons huidige stelsel inhaerent is. 

De helft van het aantal aanwezige leden bleek 
tenslotte vóór, de andere helft tegen het voorstel. 

4. De mogelijkheid om bij gemeenteraadsverkiezingen 
achtereenvolgens die kandidaten van een lijst ver
kozen te doen verklaren, die telkens de meeste 
stemmen OP zich verenig hebben. 

In de gedachte van het lid, dat dit denkbeeld 
ter sprake bracht, dienen partijen bij het indienen 
van de lijst te verklaren, of zij van deze mogelijk
heid gebruik wensen te maken. Men zal dit vermoede
lijk niet dikwijls doen, maar in enkele gevallen, 
waarbij met name gedacht werd aan gecombineerde lijs
ten, kan het zijn nut hebben, dat deze mogelijkheid 
bestaat. 

De andere leden zagen als ernstig bezwaar, dat, 
indien van de mogelijkheid gebruik wordt gemaakt, 
door ee-n klein aantal stemmen wordt beslist, wie de 
zetels zullen vervullen. Vrouwelijke kandidaten zul
len de meeste kans maken om verkozen te worden, zo 
meende men. Een bijzondere moeilijkheid levert in dit 
systeem ook de opvolging op. Een en ander was voor 
deze leden aanleiding deze suggestie ernstig te ont
raden. 

£• De verhoging van het minimum aantal stemmen tot 
1| maal "de kiesdeler bij de verkiezingen voor de 
Tweede Kamer. 

Dit punt werd tijdens de achtste plenaire verga
dering ter sprake gebracht en naar subcommissie I 
verwezen. 

Bij de bespreking in de subcommissie bleek men 
het over de wenselijkheid van deze wijziging niet 
eens. Als argument er vóór werd aangevoerd, dat de 
uitbreiding van de Kamer tot 1.50 leden niet tot ge
volg behoort te hebben, dat het aantal vertegenwoor
digde partijen nu ook groter wordt. Dit zou immers 
in strijd zijn met de bedoeling van de uitbreiding. 
Het zou bovendien een vreemde situatie zijn, dat de
zelfde partijen,die tot nu toe hun waarborgsom kwijt 
waren, omdat ze minder stemmen behaalden dan 3/4 van 
de kiesdeler, voortaan met een zelfJe aantal stemmen 
een zetel zouden verkrijgen. 
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Van andere zijde meende men, dat van het huidige 
stelsel (volgens hetwelke even zovele malen als de 
kiesdeler is begrepen in het stemcijfer van een Lijst, 
'aan die lijst zetels worden toegekend, terwijl de 
kiesdeler is de totale som van de stemcijfers gedeeld 
door het aantal te vervullen zetels) niet behoort te 
worden afgeweken. Dit stelsel waarborgt, dat de 
Tweede Kamer een zo getrouw mogelijke afspiegeling 
vormt van wat er in het volk leeft. Aan dit principe 
dient de uitbreiding van de Kamer geen afbreuk te 
doen. 

De eerderbedoelde leden stelden daar tegenover, 
dat een volksvertegenwoordiging geen mathematisch 
juiste afspiegeling van alle stromingen in het volk 
behoeft te zijn: slechts die groepen verdienen ver
tegenwoordiging, die van een zekere betekenis voor het 
volksleven zijn. 

Van de aanwezige leden waren 3 leden vóór en 
1 lid tegen verhoging van het minimum aantal stemmen 
tot l-§ maal de kiesdeler. 

In dit verband werd er tenslotte nog op gewezen, 
dat, indien het percentage van de kiesdeler verhoogd 
zou worden, ook het percentage, beneden hetwelk de 
waarborgsom verloren gaat, wijziging zou moeten 
ondergaan. 

Amsterdam, 1.5 april 1957. 

De Voorzitter van Subcommissie I 

Prof .Mr. Dr. Gr. van den Bergh. 
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